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وقتی نقاب تاج افتاد!
   مرتضی رضایی

آقای تاج!تا قیام قیامت از شما این سوال را خواهیم پرسید 
که پرونده مارک ویلموتس چه شد؟

این خود خود مهدی تــاج بود؛بدون رتوش و بدون اتو و 
عصای قورت داده.جواد خیابانی که تکلیفش روشــن است 
اما انتظار بیشــتری از رسول مجیدی داشتم تا اجازه ندهد 
که رییس طلب کار فدراســیون فوتبال هر طور که دلش 
می خواهد روی آنتن زنــده جولان بدهد.البته از یک نظر 

هم خوب شد.
ایــن نقاب باید خیلــی زودتر از این ها مــی افتاد!خیلی 
زودتر؛چــه اتفاقی مــی افتد که مهدی تاج بــا آن پرونده 
پیچیده ویلموتس به برنامه زنده می آید،روی دسته صندلی 
تکیه می زند و در چشــمان مجری برنامه نگاه می کند و 
در پاسخ به این ســوال که پرونده ویلموتس کجاست می 

گوید:»در جیب من!«
آقای تاج! ظاهرا شفاف سخن گفتن را دوست دارید پس 
من هم بدم نمی آید با شــما شفاف حرف بزنم.مثل همه 
دفعاتی که شما شفاف حرف زدید و همه گوش دادند.مثل 
همان دفعه ای که روی آنتن زنده گفتید:»گردش کنی میخ 
می شــه،پهنش کنی سیخ می شه!«دیگر فکر نکنم از این 

شفاف تر وجود داشته باشد.
آقای تاج،ســوال جواد خیابانی را این بار من هم از شــما 
می پرســم.پرونده ویلموتس به کجا رسید؟گفتید که پول 
آن پرداخت شده،اگر شده بسم الله.رسیدی،فاکتوری،برگه 

ای،سندی چیزی رو کنید تا آن را اطلاع رسانی کنیم.
آقای تاج! شــما که ســال ها مدیر بوده اید و مدیریت در 
ســطوح کلان و مختلف این مملکت را تجربه کرده اید آیا 
از پرنســیب چیزی می دانید؟آیا در طول تمام این سال ها 
کسی به شما طرز نشستن،نوع برخورد و نوع آداب معاشرت 
را آموزش نداده که در برنامه زنده تلویزیونی دســت روی 
دسته صندلی می گذارید و لبه کت را کنار می زنید و خیلی 

طلبکارانه مجریان را بازخواست می کنید؟
آقای تاج!این حجم از طلب کاری شما از کجا می آید؟چه 
قدرتی باعث شــده تا این اندازه بتازانید و کک کسی هم 
نگزد؟آیا پشت شما به جای سفتی گرم است که آبی از آب 
تــکان نمی خورد؟خودتان جواب این ســوال را بدهید که 
اگر مثلا در کشــور دیگری غیر از ایران بودید چه اتفاقی 
ممکن بود برای شما رقم بخورد؟حالا بازگشت به فوتبال و 
دوباره روی صندلی ریاست نشستن و ...پیشکش.راستی در 
آن برنامه به جای شــما نگران قلب جواد خیابانی و رسول 
مجیدی عزیز شدم،به هر حال قلب است دیگر،ممکن است 

گاهی درد بگیرد!
آقای تــاج! کاش کمی با فرهنگ عذرخواهی آشــنایی 
داشتید.ببخشید شوخی کردم.توقعی بیجا بود.می روم سراغ 

سوال بعدی.
کاش در آن برنامه جای جواد خیابانی بودم و کاش مناظره 
با شما رودررو بود،نه نوشتاری و اینترنتی. با این حال مهم 
نیســت.مهم این است که تا روشن شدن پرونده ویلموتس 
من و همه همکارانی که پیگیر هســتند این سوال را مدام 
از شــما و رفقای تان که نقش مهمی در آوردن او به ایران 
داشتید خواهیم پرسید.آنقدر می پرسیم که چطور به ایران 
آمد،چطور قرارداد ننگین بســت،چطور رفت و هزینه اش 
از کجا و چطور پرداخت شــد.بالاخره یک چیزی می شود 
دیگر،شاید هم یک بار میخ شد و یک بار...ما تا قیام قیامت 
به عنوان واســطه بین مردم و مســئولان از شما خواهیم 

پرسید.چه پرونده اش در جیب شما باشد،چه نباشد.

مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی توضیحاتی را درمورد ماینرهایی 
که در انبارهای این سازمان قرار دارند و تعیین تکلیف نشده اند ارائه کرد.

عبدالمجید اجتهادی، با بیان اینکه حدود ۱۵۰ هزار دســتگاه ماینر در انبارهای سازمان 
اموال تملیکی وجود دارد، اظهار کرد: این دســتگاه ها حدود پنج سال است که در انبارها 
نگهداری می شــوند؛ با این حال به ســازمان اموال تملیکی اجــازه تعیین تکلیف این 

دستگاه ها را نمی دهند.
وی به این ســوال که چه نهادی مخالف ترخیص ماینرها اســت؟ پاسخ داد: 
نیــر و وزارت نیرو مدعی هســتند اگر دســتگاه ها ترخیص شــوند احتمال  توا
دارد از برق عمومی اســتفاده غیرمجاز شــود؛ درحالی که به نظر سازمان این 
فتاد. فعلا دادســتانی کل کشــور اعلام کرده اســت ماینرها  تفــاق نخواهد ا ا

نشــوند. تکلیف  تعیین 
بر اســاس این گزارش، اجتهادی در نشســت خبری که اواســط شــهریورماه 
برگــزار شــد، اعلام کرده بود که تعــداد زیادی از ماینرهــا رای برائت دارند و 
اظهــار امیدواری کرده بود کــه  توانیر برای این موضوع تدابیــری اتخاذ کند. 
وی بر این موضــوع تاکید کرده بود که اینکه دســتگاه ها رای برائت گرفته اند؛ 
یعنی به صورت مجاز وارد کشــور شــده اند.  به ما قول داده اند از ابتدای مهرماه 

می توان این دســتگاه ها را تعیین تکلیف کرد.

وزیر صمت گفت: با واردات خودرو به کشور، عرضه افزایش می یابد و در نتیجه قیمت خودرو کاهش 
پیدا خواهد کرد.سیدرضا فاطمی امین با تاکید بر این نکته که تولید خودرو تا آذرماه به اندازه کل تولید 
خودرو در سال گذشته بوده است، اظهار کرد: اکنون واردات خودرو عملیاتی شده و با عرضه زیاد خودرو 
قیمت آن در بازار آزاد نیز کاهش خواهد یافت.وی با اشاره به اینکه این استان یکی از قطب های صنعتی 
کشــور محسوب می شود گفت: امروز در جلسه ای با فعالان اقتصادی با مشکلات و دغدغه های این 
واحدها آشنا شده تا با تبادل اطلاعات بتوانیم به پیشرفت و رشد این واحدها کمک کنیم. وی مهمترین 
مشــکل واحدهای صنعتی و تولیدی را سرمایه در گردش عنوان کرد و گفت: البته این مشکل نشانه 
خوبی است که تولید و بازار تقاضا وجود دارد. وزیر صمت تاکید کرد: رئیس جمهور دستور ویژه ای دادند 
تا ما برای حل این مشکل در جلسه هفته آینده دولت پیشنهاد خود را ارائه دهیم. فاطمی امین از رشد 
۴.۹ درصدی تولید در بخش صنعت در هشت ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد 

و گفت: با ادامه روند کنونی بسیاری از مشکلات کنونی مردم حل خواهد یافت.
اعتراف وزیر به بازار نامتوازن خودرو

وی در خصوص التهاب در بازار خودرو نیز گفت: خودرو دارای دو قیمت است یکی قیمت کارخانه ای و 
دیگری قیمت در بازار آزاد؛ آنچه در تلاطم است قیمت بازار آزاد است که به علت ناهماهنگی عرضه و 
تقاضا رخ داده است. وزیر صمت با تاکید بر این نکته که تولید خودرو تا آذرماه به اندازه کل تولید خودرو 
در سال گذشــته بوده است، گفت: اکنون واردات خودرو عملیاتی شده و با عرضه زیاد خودرو قیمت 

امین با انتقاد از برخی قیمت گذاری ها در بازار آن در بازار آزاد نیز کاهش خواهد یافت. فاطمی 
یافته خرید گفت: سوال من این است که چند خودرو  افزایش  با قیمت های 

قیمت هــای کاذب در بازار آزاد و فروش شده است. وی در خصوص 
برای مقابله با این قیمت گذاری ها خودرو اظهار کــرد: یکی از راهکارها 
را از بورس استخراج کنند.این است که مردم قیمت های واقعی 

وزیر نفت اعلام کردکه مصرف گازطبیعی دربخش خانگی وتجاری معادل ۲فازپارس جنوبی 
نسبت به زمان مشابه پارسال افزایش یافته است؛ همچنین ازمصوبه های خوبی برای افزایش 
رضایتمندی کارکنان صنعت نفت خبرداد.جواد اوجی در بازدید از مرکز دیسپچینگ شرکت 
ملی گاز ایران، گفت: امروز برای بررسی توزیع، عرضه و مصارف گاز به طور سرزده به مرکز 
دیسپچینگ شرکت ملی گاز آمدم و ارتباط زنده ای با پالایشگاه ها و سکوهای پارس جنوبی 
داشتم. وی ادامه داد: اکنون روزانه نزدیک به ۷۰۵ میلیون مترمکعب در روز )حدود ۷۰ درصد 
گاز کشــور( از این حوزه برداشت می کنیم و آمادگی ۱۰۰ درصدی برای تأمین گاز با تدابیر 
اندیشیده شده و انجام تعمیرات اساسی در خطوط لوله، سکوهای برداشت گاز، پالایشگاه ها 
و ایســتگاه های تقلیل فشار وجود دارد.وزیر نفت با بیان اینکه مصرف گاز در بخش خانگی 
و تجاری ۶۰ میلیون مترمکعب در روز، معادل ۲ فاز پارس جنوبی نسبت به پارسال افزایش 
یافته اســت، تصریح کرد: از همه مردم می خواهیم برای بهینه سازی مصرف تلاش کنند و 
اقدام های خوبی برای تشــویق مشترکان هم در نظر گرفته شده و با هر یک درصد کاهش 
مصرف، شــامل ۳ درصد تخفیف گازبها می شوند و اگر مشترکی نسبت به مصرف پارسال 
خود ۳۰ درصد صرفه جویی داشته باشد، گازبهای رایگان خواهد داشت.اوجی همچنین مردم 
را پوشــیدن لباس های گرم و رعایت دمای رفاه ۱۸ - ۲۱ توصیه کرد.اوجی در پایان اعلام 
کرد: در بحث ماده ۱۰ هم ۶ خوان طی شده و تنها گذر از خوان هفتم مانده و ان شالله تأیید 

مشئولان ارشد نظام را می گیریم که سبب رضایتمندی همکاران شود.

دلیل ترخیص نشدن 
ماینرها چیست؟

 وعده تکراری وزیر صنعت 
برای بازار خودرو

 رایگان شدن گازبها 
با صرفه جویی ۳۰ درصدی

وزیر نفت اعلام کرد؛ فاطمی.امین: خودرو ارزان می شود!توضیح مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی؛

   حمید حاجی زاده
وضعیــت اینترنت درکشــورمان این روزها صــدای همه را 
درآورده اســت.توگویی بدون آن که طرح موســوم به صیانت 
أصلا به رای گذاشته شود قدم به قدم در حال اجراست، طرحی 
که آن قدر در میان مردم مخالف داشــت کــه مانند فرزندی 
سرراهی کسی مسئولیتش را قبول نکرد.قرار است این قطار به 

اصطلاح پیشرفت اینترنت به کدام ایستگاه برسد؟
پرده اول

برایــم ســایتی را باز می کنند و به من نشــان می دهند که 
شــرکتی فعال در حوزه هوش مصنوعی آن را درست یکهفته 
قبل به دنیا معرفی کرده اســت. از دید من چیزی شبیه معجزه 
است و از دید آن ها که در این کشور خارجی به داشتن اینترنت 
پر ســرعت عادت دارند اتفاق خارق العاده ای نیست! حق هم 
دارند، وقتی همــه مردم این جا به جدیدترین دســتاوردهای 
علمی، پژوهشــی، فنآوری و تحولات دسترسی دارند این که 
چیزی نیســت. ســایتی که برایم باز کرده اند سایتی است که 
در یــک خط به آن می گویی مثلا نامه ای در دو صفحه برای 
فلان رفیقم با لحنی گلایه آمیز بنویس و از این که فلان کار 
را نکرده انتقاد کن. ســایت هم در یک چشم به هم زدن نامه 
ای ادیبانه و محترمانه و در عین حال گلایه آمیز می نویســد 

و آن چنان موضوع را حرفــه ای در متن توضیح می دهد که 
حس می کنی ادیبی پشت دستگاه نشسته است، حرفهایت را 
ناشــنیده درک کرده و با حوصله برایت نامه نوشــته است. با 
ذوق زدگی حالتهای مختلــف، موضوعات مختلف، گیرندگان 
مختلف، احساسات متنوع و بالاخره در اندازه های مختلف را از 

سایت می خواهم و آن هم به زیبایی همه را انجام می دهد.
پرده دوم

نخبه هایی تحصیل کرده از دو دانشگاه برتر ایران را در اینجا 
دیدیم و راجع به موضوعی اســتارتاپی صحبت کردند. موضوع 
برای اولین بار در جهان انجام شده و در حوزه فنآوری سلامت 
اســت، تحول ارزشمندی در تشــخیص أنواع سرطان. مراحل 
مقدماتی را انجام داده اند تا با کمک دولت این کشــور، طرح 
را اجرایــی کنند. من که قدری با این قبیل موضوعات آشــنا 
هســتم با آن ها وارد صحبت راجع به فنآوری آن می شــوم. 
هر چه بیشــتر توضیح می دهند بیشتر افسوس می خورم که 
چه دستاوردی را کشورمان دارد از دست می دهد. برایم جالب 
است که بدانم چه دلایلی آن ها را به این تغییر مکان واداشته 
اســت. نمی گویم مهاجرت، مهاجرت به تعبیر من بار معنایی 

خاصی دارد، رفتن از جایی به جایی از ســر ضرورت با هدفی 
ارزشــمند. این ها اضطرار را داشــته اند و مجبور شده اند، اما 

ترجیحشان ماندن بوده است اگر شرایط این گونه نمی شد.
پرده سوم

دو هفته قبل پزشــک فوق تخصصی درست همینجا درد دل 
می کرد، آمده بود امتحان بدهد، امتحانی که پزشــکان ایرانی 
برای ورود به بازار کار اینجا باید بدهند. او که دهها ســال در 
بالاترین مرتبه علمی در علوم پزشــکی در ایران خدمت کرده 
بود، آموزش داده بود، ریاســت دانشگاه در رزومه اش داشت و 
جان بیماران بی شماری را نجات داده بود، حاضر شده بود که 
امتحان بدهد تا بتواند به جایی برود که برای او و توانایی های 
علمی او و برای زندگی او شــرایط متناسبی فراهم باشد. غصه 
دار بود و می گفت چون از تخصصش در کشور در حد انگشت 
شــمار است بسیاری از بیماران که شنیده اند دارد از ایران می 
روند گفته اند وقتی شــما نباشید ما کجا باید برویم. غصه امان 
گرفت از شنیدن این درد دل. در این بین از دستاوردی صحبت 
می کرد که حاصل سال ها پژوهش او بوده و آن را ارائه کرده 

و بدلایلی مورد عنایت قرار نگرفته بود.

پرده آخر
به ایران رسیده ام. تلفنم را که روشن می کنم، از اینترنت خبری 
نیست. از راننده تاکسی می پرسم، می گوید قبلا هر وقت احتمال 
می رفت که شــهر شلوغ بشــود اینترنت دچار اختلال می شد، 
الان که خبری هم نیســت دیگر وضع کم و بیش همین اســت، 
پیام رسانهای خارجی که رفع فیلترشان وجه مشترک وعده های 
انتخاباتی شــده بود هم به تاریخ پیوستند. این ها را راننده تاکسی 
مــی گوید، اما خودم هم می بینم که نه فیلترشــکن کار می کند 
نه بدون فیلترشکن سایتهای خارجی )سایتهای غیر سیاسی و غیر 
پورن !( باز می شود. در این شرایط آدم حاضر است برای این که به 
دنیای اطلاعات وصل باشد از شرکتهای منسوب به آقازاده ها در 
آن سمت مرزها هم که شده فیلترشکن بخرد و گزارش وب گردی 
اش را از روی آدرس های جستجو )URL( بر روی میز نهادهای 
نظارتی قرار دهند اما کارهایش معطل نماند.در کشوری که رتبه دوم 
فیلترینگ اینترنت در دنیاست سخنگوی دولت می گوید که اینترنت 
فیلتر نیست و فقط دو پلتفرم خارجی آن هم به خاطر تخلفات فیلتر 
هستند، البته که آن قدر پهنای باند کم است که سایتهای خبری 
داخلی هم به زور باز می شــود، چه برســد به سایتهای خارجی ! 

این وضع دیگر نیاز به فیلتر ندارد. او که لبخندزنان می گوید اصلا 
فیلترینگ ربطی به شورای عالی فضای مجازی ندارد و در اختیار 
شورای امنیت کشور است که عضو آن نیست از مسئولیت خود در 
رفع این مشکل صنف فناوری و عصبانیت مردم از وضعیت موجود 
حرفی نمی زند. بی دلیل نیست که روزنامه نگاری پیشنهاد اعزام 
) مهاجرت زورکی( مسئولین و خانواده هایشان را داده است، گفته 
مسئولینی که علیه فضای مجازی حرف می زنند همراه با خانواده 
خود در جایــی زندگی کنند که فقط اینترنت و پلتفرمهای داخلی 
داشته باشد و یا مقیم کره شمالی شوند تا از گزند فضای مجازی در 
امان باشند. من فکر می کنم کره شمالی گزینه بهتری باشد و باعث 
رشد علمی بچه هایشان شود زیرا به تازگی با ان قرارداد مبادله استاد 
و دانشجو بسته شده است! اتفاقا کره شمالی در رتبه بندی فیلترینگ 
به ایران که دوم در دنیاســت ) و چین اولی( هم نمی رسد چرا که 
اصلا اینترنت جهانی به این معنا ندارد !حالا که بقول یک روزنامه 
ی بســیار اصولگرا، تنها در سال ۲۰۲۲ میلادی حدود ۲ میلیون و 
۸۰۰ هزار نفر از ایرانیان یعنی ۳/۳ درصد از جمعیت کشور به خارج 
از کشــور مهاجرت کرده اند چه ایــرادی دارد یک تعداد هم با این 
شیوه جلای وطن کنند، بخصوص آن که خیل آن مهاجران عازم 
کشورهای عربی و غربی هستند و کسی به شرق نمی رود و این 

گونه کمی تعادل برقرار می شود!

مهاجرت به کره شمالی !

گزارش  از مشکلات زنان خانوار؛
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سرمقاله

دلار چهل هزار تومان !
  هومن جعفری

۱. دو ســه روزی خــارج از تهــران بودیم و 
برگشــتیم. از هوایی پــاک وارد فضایی پر از 
آلودگی شدیم. قشنگ مشخص بود که مشغول 
ورود بــه یک قفــس آلودگی هســتیم. همه 
منتظرند باد بیاید یا باران! یکی دو ســال قبل 
عیسی کلانتری گفت: مردم دعا کنند باد بیاید! 
رســانه های اصولگرا و منتقدین رسانه ای – 
یکی خود من – چقدر از خجالتش در آمدند که 
اگر قرار است محیط زیست و آلودگی با دعای 

مردم اداره شود شما چه کاره ای!
درســی شــد برای مدیر بعدی! در ســکوت 
نشســته نان و پنیرش را مــی خورد. فقط هم 

تکذیب می کند. 
۲. دلار از چهل هزار تومان گذشــت. دمش 
هــم گرم. جا دارد باز هم بالاتر برود و ســفره 
مــا را تنگ تر کنــد. جا دارد بــاز هم قیمت 
ماشــین و ملک و گوشــی و غذا و گوشت و 
مــرغ و همه چیــز را گران کند. ســخنگوی 
کجاست؟  رییسش  کجاســت؟  مرکزی  بانک 
اند  وزیر اقتصاد کجاست؟ سرجایشان! نشسته 
نان و ماستشــان را می خورند! یک جمله ای 
هم اگر بگویند این اســت که دلار حباب دارد! 
ســکه حباب دارد! تورم حباب دارد! سعی کنید 

ترکیدن این حباب ها را ببینید!
از اولین روزی که این کلمه حباب باب شد تا 
امروز، من یادم نمی آید حبابی ترکیده باشــد. 
تنها چیزهایی که ترکیده بادکنک آرزوهای من 
و شماست و بغض پدری که نمی تواند خانواده 
اش را حمایت کند. هیچ وقت ندیدم حباب طلا 
بترکــد و پایین تر بیاید. از وقتی یادم هســت 
گرانتر شــده. از وقتی یادم هســت دلار حباب 
داشــته. زرنگترها روی حباب نوسانگیری می 
کردند و ما منتظر بودیم تا به گفته مســئولان، 

حباب دلار بترکد. 
۳. این روزها به شــاگردانم بیشتر از همیشه ارز 
دیجیتال یاد می دهم. شده ام عین نصابی که از 
وضعیت برنامه های صدا و سیما باید راضی باشد 
چون تعداد مشتریان ماهواره بیشتر شده. اینطور 
نیست! من هم نانم را به ریال می خورم. بگذریم. 
ســابق بر این، مردم از من و امثال من چیزی در 
حوزه ارز دیجیتال یا فارکس یاد می گرفتند برای 
اینکه ســرعت آب رفتن رویاهایشان کمتر شود. 
شاید رویایی ته جیبشان بماند. حالا می آیند برای 
رفتن. فقط می خواهند یاد بگیرند که درآمدشان 
دلاری شــود که ببینند می توانند بروند آنور آب، 

دستشان توی جیب خودشان باشد یا نه!
هیچ کدام از آنها با من صحبت نمی کنند که 

قرار است بمانند یا بسازند. 
فقط دنبال جور شدن اپلایشان هستند و رفتن 
از این مملکت. آدم دردش می آید. آدم اگر آدم 
باشد و لقمه درســت خورده باشد و وطنش را 

دوست داشته باشد، دردش می آید.
۴. دلار چهل هزار تومانی سرمقاله ندارد. 
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